



تقرير الاجتماع التنسيقي للجمعية البرلمانية الآسيوية
على هامش الجمعية العامة الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي
06 نيسان/أبريل 2019
الدوحة (دولة قطر)

انعقد الاجتماع التنسيقي للجمعية البرلمانية الآسيوية في 6 نيسان/أبريل 2019 على هامش الجمعية العامة الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي في الدوحة - دولة قطر برئاسة البروفسور مصطفى شنطوب، رئيس الجمعية الوطنية الكبرى في تركيا. وحضر مندوبون من 21 برلماناً عضواً الاجتماع على النحو التالي:

بنغلادش، بوتان، كمبوديا، إندونيسيا، جمهورية العراق، الجمهورية الإسلامية الإيرانية المملكة الأردنية الهاشمية، دولة الكويت، كازاخستان، الجمهورية اللبنانية، منغوليا، نيبال، سلطنة عُمان، باكستان، دولة فلسطين، دولة قطر، روسيا الاتحادية، تايلند، تركيا، فيتنام،

وبدأ الاجتماع بكلمة ترحيبية قصيرة أدلى بها الدكتور محمد رضا مجيدي، الأمين العام للجمعية البرلمانية الآسيوية، والذي قدّم جدول الأعمال الذي تمّ اعتماده بالإجماع. وبعد ذلك، افتتح الاجتماع رئيس الاجتماع، البروفيسور مصطفى شنطوب، رئيس الجمعية الوطنية الكبرى في تركيا ورئيس الجمعية البرلمانية الآسيوية، بكلمته المثيرة للإعجاب.

1. الكلمة الافتتاحية للبروفيسور مصطفى شنطوب، رئيس الجمعية البرلمانية الآسيوية،

استهلّ الرئيس خطابه بالتعبير عن حزنه العميق لمقتل المصلين المسلمين في الهجوم الإرهابي في نيوزيلندا وكذلك أولئك الذين فقدوا حياتهم في المناطق المنكوبة بالفيضانات في الجمهورية الإسلامية الإيرانية.

ثمّ أعرب عن سعادته لوجوده في دولة قطر بمناسبة انعقاد المؤتمر الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي ورحّب بالمشاركين الحاضرين في اجتماع الجمعية البرلمانية الآسيوية. وأكّد أهمية الجمعية البرلمانية الآسيوية كمنصة مناسبة للدبلوماسية البرلمانية. كما أشار إلى الجمعية البرلمانية الآسيوية باعتبارها واحدة من الأهداف الرئيسة التي تسعى إليها تركيا لتعزيز التعاون بين البرلمانات من أجل السلام والازدهار والعلاقات الاجتماعية في آسيا.



وفي جزء آخر من خطابه، تطرّق إلى التقدم الكبير المحرز في مختلف المجالات في آسيا، ولا سيما في المجال الاقتصادي كقوة دافعة للحدّ من الفقر. وأضاف أنّ الموارد البشرية الغنية لبلدان المنطقة توفر إمكانات جيدة للتقدم في العديد من مجالات التنمية مثل العلوم والتكنولوجيا والابتكار وتغيّر المناخ وإدارة الكوارث والزراعة المستدامة والنمو الأخضر والطاقة المتجددة وموارد المياه والصحة.

وأكد الرئيس بعد ذلك على مكانة تركيا الهامة كدولة ذات اهتمام كبير لتطوير علاقاتها مع الدول في آسيا. كما أشار إلى السياسة الخارجية لجمهورية تركيا في مكافحة الإرهاب وإدارة الأزمات الإقليمية باعتبارها قضيتين لهما الأولوية القصوى. وأضاف أنّ الكفاح المشترك ضدّ الإرهاب بطريقة مخصصة وحازمة ومتماسكة يجب متابعتها كهدف مشترك لجميع دول آسيا.

وأخيراً أعرب عن عميق حزنه على المصلين المسلمين الذين قتلوا في الهجوم الإرهابي على مجتمع المصلين في صلاة الجمعة في كرايستشيرش، نيوزيلندا.

2. تقرير الأمين العام:

أ) تقرير أنشطة الجمعية البرلمانية الآسيوية في العام 2018

استهلّ الأمين العام للجمعية البرلمانية الآسيوية تقريره بترحيب قصير بالمندوبين الحاضرين، وأعرب عن تقديره لجميع المندوبين الذين استجابوا للأمانة العامة للجمعية البرلمانية الآسيوية للمشاركة في هذا الاجتماع. ثم هنأ فخامة البروفيسور شنطوب على انتخابه رئيساً جديداً للجمعية الوطنية الكبرى في تركيا.

ووفقاً للممارسات المعتادة السابقة، قدّم الدكتور مجيدي، الأمين العام للجمعية البرلمانية الآسيوية، تقريراً موجزاً عن أنشطة الأمانة العامة للجمعية البرلمانية الآسيوية في العام 2018، تلاه بتقرير عن البرامج الجارية في العام 2019. وصرّح الأمين العام أنّه قد تمّ عقد اجتماعات متنوعة في العام 2018 على النحو التالي:

1. اللجنة الدائمة للجمعية البرلمانية الآسيوية الدائمة المعنية بالشؤون الاقتصادية والتنمية المستدامة في بيسوري- قبرص في 27 حزيران/ يونيو 2018.

2. اللجنة الدائمة للجمعية البرلمانية الآسيوية الدائمة المعنية بالشؤون السياسية واجتماع اللجنة الخاصة المعنية بإنشاء البرلمان الآسيوي في جوادار بباكستان في 30 تشرين الأول/ أكتوبر 2018،

3. اجتماع اللجنة الدائمة للجمعية البرلمانية الآسيوية الدائمة المعنية بالشؤون الاجتماعية والثقافية والاجتماع الأول للمجلس التنفيذي في سيسمي، إزمير (تركيا) في 04-06 تشرين الأول/ أكتوبر 2018



4. الجلسة العامة الـ 11 في اسطنبول (تركيا) في 28 تشرين الثاني/ نوفمبر - 03 كانون الأول/ ديسمبر 2018.

وانعقد الاجتماع الثاني للمجلس التنفيذي للجمعية البرلمانية الآسيوية في إسطنبول، تركيا في 29 تشرين الثاني/ نوفمبر 2018. وحضر هذا الحدث 21 وفداً برلمانياً من البرلمانات الأعضاء في الجمعية البرلمانية الآسيوية.

وكانت نتيجة اجتماع الجلسة العامة الـ 11 واجتماع المجلس التنفيذي الـ 2، من بين جملة أمور، اعتماد العديد من القرارات، التي تشمل مجموعة متنوعة من القضايا على النحو التالي:

(أ) ستة قرارات اعتمدها اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون الاقتصادية والتنمية المستدامة

- سوق الطاقة المتكاملة الآسيوية،
- القضايا البيئية،
- الشؤون المالية، وضمان الجهود للنمو الاقتصادي،
- القضاء على الفقر،
- دور برلمانات الجمعية البرلمانية الآسيوية في دعم تنفيذ أهداف التنمية المستدامة،
- المياه والصحة العامة في آسيا للجميع

(ب) تسعة قرارات اعتمدها اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون الاجتماعية والثقافية

- التدابير الرامية إلى تعزيز التنوع الثقافي وحماية التراث الثقافي في آسيا،
- التكامل الآسيوي من خلال تكنولوجيا المعلومات والاتصالات،
- التعاون على تحقيق المساواة في المجال الصحي في آسيا،
- البرلمان الآسيويون المناهضون للفساد،
- النساء البرلمانيات في الجمعية البرلمانية الآسيوية،
- تعزيز الحوار بين المذاهب والانسجام بين أديان العالم،
- التعاون القانوني والتشريعي في مكافحة تهريب الممتلكات الثقافية في آسيا،
- التعاون الفعال في مكافحة الاتجار غير المشروع بالمخدرات في آسيا،
- المساعدات الإنسانية إلى سوريا والعراق واليمن وغزة وميانمار على حافة الكارثة الإنسانية،



(ج) سبعة قرارات اعتمدها اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون السياسية:

- نحو برلمان آسيوي،
- الحوكمة الرشيدة،
- سيادة القانون والتمكين القضائي،
- الممارسات البرلمانية الجيدة،
- بناء الازدهار في آسيا من خلال الصداقة والتعاون،
- البرلمانات والحكومات الآسيوية معاً من أجل الازدهار في آسيا،
- دعم البرلمانات الآسيوية الثابت للشعب الفلسطيني،

(د) اللجنة الدائمة للموازنة والتخطيط:

تخطيط موازنة الجمعية البرلمانية الآسيوية

(ب) برامج الجمعية البرلمانية الآسيوية في العام 2019:

1. اجتماع اللجنة الدائمة للجمعية البرلمانية الآسيوية المعنية بالشؤون الاجتماعية والثقافية، بانكوك (تايلند) 12-15 شباط/ فبراير 2019، بمشاركة 21 برلماناً عضواً. تمت المناقشة في الاجتماع واعتمد عشرة مشاريع قرارات.
- وفي الوقت نفسه، وبناءً على القرار APA Res/2014/16، الذي تمّ بموجبه إنشاء لجنة خاصة من النساء البرلمانيات في الجمعية البرلمانية الآسيوية التابعة للجنة الدائمة المعنية بالشؤون الاجتماعية والثقافية، افتتح الاجتماع دورته وناقش الأمر.
2. اجتماع اللجنة الدائمة المعنية بالشؤون الاقتصادية والتنمية المستدامة، ناربان مار (روسيا الاتحادية) 18-21 نيسان/ أبريل 2019،
3. اجتماع اللجنة الدائمة المعنية بالموازنة والتخطيط، بغداد (جمهورية العراق)، سيتم تأكيد الموعد
4. اجتماع اللجنة الدائمة للجمعية البرلمانية الآسيوية المعنية بالشؤون السياسية، طهران (الجمهورية الإسلامية الإيرانية) - سيتم تأكيد الموعد،
5. المجلس التنفيذي الأول (تركيا)، سيتم تأكيد الموعد،
6. الجلسة العامة الـ 12 واللجنة التنفيذية الـ 2 متبوعة بنقل رئاسة الجمعية البرلمانية الآسيوية من تركيا إلى باكستان (سيتم تأكيد المكان والموعد)



ج) النظر في البنود الطارئة:

بعد المداخلات التي قدمتها دولة الكويت وإندونيسيا وتركيا كإجراء للمقترحات، تمّ الاتفاق بالإجماع على دمج البنود التي اقترحتها ثلاثة من برلمانات الجمعية البرلمانية الآسيوية والمملكة المغربية لصالح مقترح واحد يشمل وبشكل كامل جميع اهتمامات عالم الاسلام. كما أُقترح أيضاً من أجل تقديم مشروع النص إلى الجمعية العامة يجب أن يعدّ بطريقة تشمل الحقوق المحرومة للفلسطينيين أيضاً.

فيما يلي البنود التي اقترحتها دولة الكويت وإندونيسيا والمملكة المغربية وهولندا وتركيا:

1. دولة الكويت: "توفير الحماية الدولية للشعب الفلسطيني"
 2. إندونيسيا: "حماية حقوق الأقليات المسلمة وكرامتها في جميع أنحاء العالم"
 3. المملكة المغربية: "ضمان وتنفيذ آلية حماية دولية للشعب الفلسطيني، وفقاً للأحكام ذات الصلة من القانون الإنساني الدولي: دور البرلمانات والاتحاد البرلماني الدولي"
 4. هولندا: "دعوة لاتخاذ إجراءات دولية عاجلة لدعم موزمبيق وملاوي وزيمبابوي التي ضربها إعصار إيداي"
 5. تركيا: "منع ومكافحة العنصرية والتعصب وهراب الإسلام وهراب الأجنب"،
- وفي أعقاب المداخلات التي قدمتها دولة الكويت وإندونيسيا وتركيا، الجهات الراعية للمقترحات، تمّ الاتفاق بالإجماع على دمج البنود التي اقترحتها هذه البرلمانات الثلاث والمملكة المغربية لصالح اقتراح واحد يشمل وبشكل كامل جميع اهتمامات البرلمانات المحترمة. واقترح أيضاً أنه من أجل تقديم مشروع النص إلى الجمعية العامة، يجب أن يعدّ بطريقة تشمل الحقوق المحرومة للفلسطينيين أيضاً.

ثم دُعي رعاة البنود المقترحة إلى أخذ الكلمة للدفاع عن مقترحاتهم:

أخذ مندوب دولة الكويت الكلمة وقدم التبرير اللازم لاقتراح مثل هذا البند. وتطرق إلى الوضع الرهيب للفلسطينيين، قائلاً إنّ دولة فلسطين تحتلها إسرائيل وأنّ حقوقهم تُحرم في تحدّ لجميع الصكوك الدولية الملزمة. وأخيراً، أعرب عن استعداده لدمج مقترح دولة الكويت مع مقترح إندونيسيا.

كما دعا مندوب المملكة الأردنية الهاشمية ودولة الكويت وإندونيسيا وتركيا إلى دمج مقترحاتها من أجل التوصل إلى توافق في الآراء بشأن اقتراح واحد.

وأخذت إندونيسيا الكلمة وأيدت وجهات نظر دولة الكويت لدمج المقترحين.



ودفاعاً عن مقترحها، أخذ مندوب تركيا الكلمة وقال إنّ الإسلام دين يبشّر بالتكامل. ويجب على المسلمين والمجتمع الإسلامي عدم نشر الكراهية والتمييز. ولقد حان الوقت للوصول إلى موقف واضح ضدّ العنف السائد. ونحن ندعم البلدان الإسلامية وأثار مخاوف العالم الإسلامي. ويجب دعم الخطاب بين الأطراف من أجل نزع فتيل العنف ضدّ المجموعات الإسلامية وطلب دعم المقترح المقدم من تركيا.

ومرة أخرى، أخذ مندوب المملكة الأردنية الهاشمية الكلمة وقال إنّ البنود التي اقترحتها دولة الكويت وإندونيسيا والمملكة المغربية وتركيا متشابهة في جوهرها بطريقة أو بأخرى، وبالتالي يدعو مقدمي مشاريع البنود الأربعة إلى دمج مقترحاتهم من أجل الوصول إلى نصّ واحد.

ثم أعطى الرئيس الكلمة لمندوبة جمهورية العراق التي أعربت عن أسف وفدها العميق للمذبحة المأساوية جرّاء الهجوم الإرهابي في نيوزيلندا الذي أودى بحياة العديد من المسلمين. وتابعت بشأن القرار الذي اتخذته المجموعة العربية والذي عارض بشدة الموقف الأمريكي بالاعتراف بمرتفعات الجولان كأراضٍ لإسرائيل. وأعربت أخيراً عن دعمها لدمج البنود التي اقترحتها دولة الكويت وإندونيسيا والمملكة المغربية وتركيا.

وأخذ مندوب الجمهورية الإسلامية الإيرانية الكلمة وشكر على المساعدات الإنسانية المقدمة من قبل دولة الكويت وتركيا للشعب الإيراني المنكوب بالفيضانات. كما أيّد اقتراح دمج البنود التي حددتها دولة الكويت وإندونيسيا والمملكة المغربية وتركيا في نص واحد.

كما أعرب مندوبون من البرلمانات الأعضاء الأخرى، بما في ذلك باكستان ودولة فلسطين ودولة قطر وسلطنة عُمان، عن قلقهم العميق إزاء الهجوم الإرهابي في نيوزيلندا والفظائع التي ترتكب ضدّ شعب دولة فلسطين. وأعربوا عن دعمهم لدمج المقترحات الأربعة على النحو الذي أوصى به المندوبون الآخرون.

وفي النهاية، دعا الرئيس مندوبي دولة الكويت وإندونيسيا وتركيا إلى تشكيل مجموعة عمل من أجل إعداد نص واحد، مع مراعاة جميع اهتمامات البرلمانات الثلاثة المقترحة والمملكة المغربية من المجموعات الإسلامية والإفريقية. وفي كلمته الختامية، أشار الرئيس إلى أنّ الجمعية البرلمانية الآسيوية هي حجر الأساس المناسب للعمل في القارة الآسيوية المكتظة بالسكان. وتحتاج آسيا بقوة إلى مثل هذه المنصة التي يمكن أن تكون بمثابة مظهر من مظاهر السلام في العالم. ومع ذلك، ينبغي اتخاذ المزيد من الإجراءات للوصول إلى بعض النتائج الملموسة.

واختتم الرئيس الاجتماع بشكر الأمين العام للجمعية البرلمانية الآسيوية وموظفي الأمانة العامة على عقد الاجتماع. كما شكر جميع المندوبين الذين شاركوا في الاجتماع.





**Report of APA Coordinating Meeting
On the Sideline of the 140th IPU Assembly
April 06, 2019-04
Doha(Qatar)**

APA Coordination Meeting was held on 06 April 2019 on the sideline of the 140th IPU Assembly in Doha-Qatar with Professor *Mustaf Sentop*, Speaker of Grand National Assembly of Turkey in chair. Delegates from 21 member parliaments attended the meeting as follows:

Bangladesh, Bhutan, Cambodia, Indonesia, Iraq, Islamic Republic of Iran, Jordan, Kuwait, Kazakhstan, Lebanon, Mongolia Nepal, Oman, Pakistan, Palestine, Qatar, Russian Federation, Thailand, Turkey, Vietnam,

The meeting started with a short welcome statement by Dr. Mohammad Reza Majidi, the APA Secretary General, who presented the agenda which was unanimously adopted. Then, the Chairperson of the Meeting, Professor *Mustafa Sentop*, Speaker of Grand National Assembly of Turkey and President of the Asian Parliamentary Assembly opened the meeting with his impressive address.

1. Opening Address by Professor Mustafa Sentop, APA President,

The Chairman opened his address with his deepest sorrow for the killing of Muslim worshipers in the terrorist attack in Newzealnd as well as those who lost their life in the flood stricken areas in Iran.

He then expressed his pleasure for being in Qatar on the occasion of 140th IPU Conference and welcomed the participants present at the APA meeting. He underlined the importance of APA as an appropriate platform for parliamentary diplomacy. He also referred to APA as one of the main objectives pursued by Turkey to strengthen inter-parliamentary cooperation for peace, prosperity and social relations in Asia.

In another part of his speech he touched on the significant progress made in various field in Asia, more particularly in economic field as a driving force for reducing poverty. He added that the rich human resources of the countries in the region offer good potential for progress in many areas of development such as science, technology, innovation, climate change, disaster management, sustainable agriculture, green growth, renewable energy, water resources and health.

The Chairperson then underscored important status of Turkey as a country with great interest to develop its relations with the countries in Asia. He also referred to foreign policy of the Republic of Turkey in the fight against terrorism and management of regional crisis as two issues with greatest priority. He added that common struggle against terrorism in a sincere, determined and coherent manner should be pursued as common goal of all the countries in Asia.

Finally he expressed his deep sorrow for the Muslim worshipers who were killed in the terrorist attack on the community of worshipers in the Friday Prayer at Christchurch, New Zealand,.

2. Report of the Secretary General:

A) APA Activities Report in 2018

APA Secretary General opened his report with a short welcome note to the attending delegates and expressed his appreciation to all the delegates who responded to APA Secretariat for participation at this Meeting. He then congratulated His Excellency, Professor Sentop for his election as the new Speaker of the Grand National Assembly of Turkey.

As per the past usual practices, Dr. Majidi APA Secretary General presented a brief summary report on the activities of APA Secretariat in 2018, followed by the report on the programs underway in 2019.

The Secretary General stated that various meetings were held in 2018 as follows:

1. APA Standing Committee on Economic and Sustainable Development in Pissouri-Cyprus in 27 June 2018.
2. APA Standing Committee on Political Affairs and SCCAP Meeting at Gwadar-Pakistan on 30 October 2018,
3. APA Social and Cultural Standing Committee Meeting and First Executive Council Meeting at Cesme, Izmir (Turkey) on 04-06 October 2018
4. The 11th Plenary Meeting in Istanbul (Turkey) on 28 Nov.-03 Dec. 2018.

The Second Executive Council Meeting of Asian Parliamentary Assembly convened in Istanbul, Turkey on 29 Nov. 2018. APA Parliamentary Delegations from 21 Member Parliaments attended this event.

The outcome of the 11th and 2nd Executive Council meetings, inter alia, was adoption of several resolutions, which encompass varieties of issues as follows:

a) Six Resolutions adopted by the Standing committee on Economic and Sustainable Development

- Asian Integrated Energy Market,
- Environment,
- Financial Affairs, ensuring efforts for economic growth,
- Poverty Eradication,
- The Role of APA Parliaments in supporting the implementation of the Sustainable Development Goals,
- Water and Sanitation in Asia for All

b) Nine Resolutions adopted by the Standing committee on Social and Cultural Affairs

- Measures to promote cultural diversity and protection of cultural heritage in Asia,
- Asian Integration through information and communication technology,
- Collaboration on health equity in Asia,
- Asian Parliamentarians against corruption,
- APA Parliamentarians on Women,
- Promoting Inter-faith dialogue and harmony among world religions,
- Legal and Legislative Cooperation in combating the Smuggling of Cultural Items in Asia,
- Effective cooperation in combating illicit drug trafficking in Asia,
- Humanitarian aid to Syria, Iraq, Yemen, Gaza and Myanmar on the verge of humanitarian catastrophe,

c) Seven Resolutions adopted by Standing Committee on Political Affairs:

- Towards an Asian Parliament,

- Good Governance,
 - The Rule of Law and Judicial Empowerment,
 - Good Parliamentary Practices,
 - Building Prosperity in Asia through friendship and cooperation,
 - Asian Parliaments and Governments together for prosperity in Asia,
 - Asian Parliaments' unwavering support for the Palestinian people,
- d) **Standing Committee on Budget and Planning:**
 Planning APA Budget

B) APA Programs in 2019:

1. Meeting of APA Standing Committee on Social and Cultural Affairs, Bangkok (Thailand) 12-15 Feb. 2019, with participation of 21 Member Parliament. The meeting debated and adopted ten draft resolutions.

Meanwhile, based on APA Res/2014/16 Resolution to establish Special Committee of APA Women Parliamentarians under the Standing Committee on Social and Cultural Affairs, the meeting opened its session and discussed the matter.

2. Meeting of Standing Committee on Economic and Sustainable Development, Naryan-Mar(Russian Federation) 18-21 April 2019,
3. Meeting of the Standing Committee on Budget and Planning, Baghdad(Republic of Iraq), date to be confirmed
4. Meeting of APA Political Standing Committee, Tehran(Islamic Republic of Iran)-date to be confirmed,
5. The First Executive Council(Turkey), date to be confirmed,
6. The 12th Plenary Session and 2nd Executive Committee followed by transfer of APA Presidency from Turkey to Pakistan(venue and date to be confirmed)

C) Consideration of Emergency Items:

Following the interventions made by Kuwait, Indonesia and Turkey as sponsors of the proposals, it was unanimously agreed that the items proposed by three APA member parliaments and Morocco to be merged in favor of one single proposal which fully encompasses all the concerns of the world of Islam. It was also proposed that the draft text for submission to the Assembly should be provided in such a manner to include the denied rights of the Palestinians as well.

The items proposed by Kuwait, Indonesia, Morocco, Netherlands and Turkey read as follows:

1. Kuwait: “ *Providing international protection for the Palestinian People*”
2. Indonesia:” *Protection of the rights and dignity of Muslim minorities around the world*”
3. Morocco:” *Establishing and delivering an international protection mechanism for the Palestinian people in accordance with the relevant provisions of international humanitarian law: the role of parliaments and the IPU*”
4. The Netherlands: “ *Call for urgent international action to support Mozambique, Malawi and Zimbabwe hit by Cyclone Idai*”
5. Turkey: “*Preventing and combating racism, intolerance, Islamophobia and xenophobia*”,

Following the interventions made by Kuwait, Indonesia and Turkey, the sponsors of the proposals, it was unanimously agreed that the items proposed by these three parliaments and Morocco to be merged in favor of one single proposal which fully encompasses all the concerns

of the respected parliaments. It was also proposed the draft text for submission to the Assembly should be provided in such a manner to include the denied rights of the Palestinians as well.

Then the sponsors of the proposed items were called to take the floor in defense of their proposals:

Kuwait took the floor and presented necessary justification for proposition of such item. He touched on the terrible situation of Palestinians, saying that Palestine has been occupied by Israel and their rights are being denied in defiance of all the binding international instruments. Finally he expressed readiness to merge the proposal by Kuwait with that of Indonesia.

Jordan delegate also called on Kuwait, Indonesia and Turkey to merge their proposals in order to reach a consensus for one single proposal.

Indonesia also took the floor and seconded the viewpoints of Kuwait for merging the two proposals.

In defense of its proposal, delegate of Turkey took the floor and said Islam is a religion which preaches integration. Muslims and Islamic society should not spread hatred and cause discrimination. It is time to reach an explicit position against the prevailing violence. We are in support of Islamic countries and raised the concerns of world of Islam. Inter-face discourse should be supported in order to defuse violence against Islamic groups and asked for support of the proposal by Turkey.

Once again, Jordan took the floor and said that the items proposed by Kuwait, Indonesia, Morocco and Turkey are in one way or another similar in substance and thus call on the sponsors of the four items to merge their proposal in order to reach a single text.

The Chairman then gave the floor to the delegate of Iraq who expressed deep sorrow of her delegation for the tragic massacre of the terrorist attack in New Zealand which took lives of many Muslims. She continued with the decision adopted by the Arab Group which strongly opposed US position for recognizing Golan Heights as territory of Israel. She finally expressed support for merging the items proposed by Kuwait, Indonesia, Morocco and Turkey.

The delegate from Iran also took the floor and thanked the humanitarian aid provided for the flood stricken people of Iran by Kuwait and Turkey. He also seconded the proposal for merging the items slated by Kuwait, Indonesia, Morocco and Turkey in one single text.

Delegates from other Member Parliaments, including Pakistan, Palestine, Qatar and Oman also expressed their deep concern for the terrorist attack in New Zealand and the atrocities exercised against people of Palestine. They expressed their support for merging the four proposals as recommended by other delegates.

At the end the Chairman called on the delegates of Kuwait, Indonesia and Turkey to form a working group in order to prepare a single text, subject to inclusion of all the concerns of the three proposing parliaments and Morocco from Islamic and African Groups.

In his closing address, the chairman referred to APA is appropriate bedrock for work in the overpopulated continent of Asia. Asia is strongly in need of such platform which can serve as manifestation of peace in the world. However, further action should be taken in order to reach some more tangible outcome.

The Chairman closed the meeting thanking the APA Secretary General and Staff of the Secretariat for holding the meeting. He also thanked all the delegates who participated at the meeting.